

**UNITED NATIONS COMMISSION ON SCIENCE AND TECHNOLOGY
FOR DEVELOPMENT (CSTD), twenty-fourth session**
Geneva, 17-21 May 2021

**Using science, technology and innovation to close the gap on Sustainable
Development Goal 3, good health and well-being**

Statement submitted by

Ms. Gabriela Alba
Attaché, Ministry of Foreign Affairs
Republic of Cuba

DISCLAIMER: The views presented here are the contributors' and do not necessarily reflect the views and position of the United Nations or the United Nations Conference on Trade and Development.

INTERVENCIÓN DE LA DELEGACIÓN DE CUBA EN EL 24 PERÍODO DE SESIONES DE LA COMISIÓN DE CIENCIA Y TECNOLOGÍA PARA EL DESARROLLO (CCTD) DE LAS NACIONES UNIDAS, QUE SE CELEBRA EN LA MODALIDAD HIBRIDA (PRESENCIAL EN GINEBRA Y VIRTUAL DESDE LAS CAPITALES) DEL 17 AL 21 DE MAYO DE 2021

Señor Presidente, señores delegados,

La delegación de Cuba saluda a todos los participantes en esta reunión y expresa su agradecimiento a la Comisión de Ciencia y Tecnología para el Desarrollo y su secretaría por haber organizado la sesión en este formato híbrido, en tanto permite dar continuidad al trabajo de la Comisión al tiempo que se cumplen las medidas sanitarias.

La pandemia de la COVID-19 ha exacerbado los graves problemas y desafíos que ya enfrentaba la humanidad. Ha develado nuevas amenazas, incluida la fragilidad de los sistemas de salud en numerosos países. La promoción, protección y respeto del derecho a la salud adquieren especial relevancia en este contexto.

En Cuba, el Estado otorga una elevada prioridad a la investigación, la innovación y el desarrollo de productos y servicios para satisfacer las necesidades de salud de la población. A ello se suma la existencia de un sistema de salud gratuito, de calidad y alcance universal, que garantiza el derecho a la salud del pueblo cubano, y aunque lamentamos pérdidas de vidas, nos ha permitido enfrentar la pandemia con resultados positivos. Hoy contamos con cinco candidatos vacunales contra la COVID-19, gracias al desarrollo de la ciencia cubana y el abnegado trabajo de nuestros científicos. Esperamos este año inmunizar a la totalidad de la población cubana.

Nuestro país, convencido de que estos son tiempos de solidaridad y de entender la salud como un derecho, ha compartido desde el primer momento su experiencia en el enfrentamiento a epidemias y ha enviado, hasta la fecha, 56 brigadas médicas del Contingente Internacional “Henry Reeve” a 40 países y territorios.

Lamentamos que, incluso en las terribles circunstancias generadas por la pandemia, algunos países persistan en la aplicación de medidas coercitivas unilaterales, que constituyen una violación de la Carta de las Naciones Unidas y del Derecho Internacional, y obstaculizan los esfuerzos de los países afectados para enfrentar la COVID-19 y alcanzar los Objetivos de Desarrollo Sostenible.

En el caso de Cuba, el impacto negativo del bloqueo económico, comercial y financiero impuesto por los Estados Unidos se agrava y resulta más cruel en el contexto del enfrentamiento a la COVID-19. Esta política supone una presión adicional para nuestro sistema de salud pública, pues dificulta el arribo de ayuda humanitaria al país y el acceso a materiales, equipos y otros insumos que se requieren con urgencia para salvar vidas, proteger a nuestro personal de la salud o avanzar en el desarrollo de nuestros candidatos vacunales.

En la actual coyuntura, privilegiar intereses mezquinos por encima del bienestar general solo aumentará el sufrimiento y las muertes, incluso en los países industrializados. Urge internacionalizar la cooperación. Se impone luchar por el establecimiento de un orden internacional justo, democrático y equitativo.

A más de un año de la aparición de la pandemia, Cuba mantiene su convicción de que la solidaridad y la cooperación internacionales resultan indispensables para dar una respuesta global efectiva a los desafíos generados por la COVID-19. En este sentido, creemos firmemente que el papel y el liderazgo de la Organización Mundial de la Salud y demás organizaciones del sistema de las Naciones Unidas son imprescindibles.

Estamos seguros de que la Comisión de Ciencia y Tecnología para el Desarrollo estará a la altura de este importante reto.

Muchas gracias

INTERVENTION BY THE DELEGATION OF CUBA AT THE 24TH SESSION OF THE UNITED NATIONS COMMISSION ON SCIENCE AND TECHNOLOGY FOR DEVELOPMENT, HELD IN THE HYBRID MODALITY (PRESENCE IN GENEVA AND VIRTUAL FROM THE CAPITALS) FROM MAY 17 – 21, 2021

Mr. Chairman, distinguished delegates,

The Cuban delegation greets all the participants in this meeting and expresses its gratitude to the Commission on Science and Technology for Development and its Secretariat for having organized the session in this hybrid format, as it allows the Commission to continue its work while fulfilling the sanitary measures.

The COVID-19 pandemic has exacerbated the serious problems and challenges that humanity already faced. It has revealed new threats, including the fragility of health systems in many countries. The promotion, protection and respect of the right to health gain special relevance in this context.

In Cuba, the State gives high priority to research, innovation, and the development of products and services to meet the health needs of the population. Added to this is the existence of a free, quality and universal health system that guarantees the right to health of the Cuban people, and although we regret the loss of life, we have been able to face the pandemic with positive results. Today we have five vaccine candidates against COVID-19, thanks to the development of Cuban science and the selfless work of our scientists. We hope to immunize the entire Cuban population this year.

Our country, convinced that these are times of solidarity and of understanding health as a right, has shared from the first moment its experience in confronting epidemics and has sent, to date, 56 medical brigades of the International Contingent “Henry Reeve” to 40 countries and territories.

We regret that, even in the dire circumstances generated by the pandemic, some countries persist in the application of unilateral coercive measures, which constitute a violation of the United Nations Charter and International Law and hinder the efforts of the affected countries to confront COVID-19 and achieve the Sustainable Development Goals.

In the case of Cuba, the negative impact of the economic, commercial and financial blockade imposed by the United States is aggravated and crueler in the context of the confrontation with COVID-19. This policy puts additional pressure on our public health system, as it hinders the arrival of humanitarian aid to the country and our access to materials, equipment and other supplies that are urgently required to save lives, protect our healthcare workers or advance in the development of our vaccine candidates.

In the current situation, favoring petty interests over the general welfare will only increase suffering and deaths, even in industrialized countries. It is urgent to internationalize cooperation. It is imperative to fight for the establishment of a fair, democratic and equitable international order.

More than a year after the onset of the pandemic, Cuba maintains its conviction that international solidarity and cooperation are essential to provide an effective global response to the challenges generated by COVID-19. In this regard, we firmly believe that the role and leadership of the World Health Organization and other organizations of the United Nations system are crucial.

We are confident that the Commission on Science and Technology for Development will rise to this important challenge.

Thank you very much.